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Així mateix, des de Labora es prioritzen accions formati-
ves dirigides a aquest col·lectiu en relació a la modernització 
de processos, internacionalització de les empreses, empre-
nedoria i innovació, així com la millora de les competències 
d’idiomes, ofimàtica, tecnologies de la informació i comunica-
ció i dels coneiximents financers i jurídics. Vaja sumant.

A més, en el pressupost de 2019 està previst l’engegada del 
servei de suport a l’emprenedoria a través dels espais Labora 
amb una dotació d’1,4 milions; suport al desenvolupament de 
projectes formatius que afavorixquen l’emprenedoria amb la 
col·laboració de les cambres de comerç per al qual destinem 
75 .000 euros .

Per un altre costat, el programa Avalem Comerç destina 
ajudes a la millora i modernització dels establiments comer-
cials, la majoria dels quals són titularitat de persones autòno-
mes amb una dotació enguany d’1 .670 .000 euros . Emprenem 
Comerç, amb 620 .000 euros té per objecte facilitar la incor-
poració d’emprenedors al sector facilitant-los ajudes per a la 
seua implantació en locals que anteriorment havien tingut 
activitat comercial . 

En l’àmbit de l’emprenedoria es continua donant suport a la 
emprenedoria científica amb 65.000 euros. A l’emprenedoria 
en l’àmbit rural, amb 60 .000 . A l’emprenedoria juvenil, per 
a la consolidació i creiximent empresarial, amb 30 .000 . I 
440.000 euros per a finançar el campus de l’emprenedor 
innovador . Tot això per a aquells que van per compte propi .

I, a més, enguany s’ha creat una línia de 30 .000 euros per 
a l’associació valenciana d’start-ups, emprenedoria tecno-
lògica . Així mateix, cal destacar l’elaboració del mapa de 
l’emprenedoria valenciana que ha servit per a posar ordre, 
ordre al nostre ecosistema emprenedor, tot coordinat des del 
Consell Valencià de l’Emprenedoria .

I també és important assenyalar el suport d’Ivace en 2019 
a la creació i creixement d’empreses innovadores de base 
tecnològica amb un milió i mig; a l’emprenedoria innova-
dora i diversificació empresarial en 1.750.000; i als projectes 
de recerca, desenvolupament i innovació empresarial, amb 
més de vint-i-un milions d’euros . Com pot veure, les perso-
nes treballadores per compte propi són una prioritat i poden 
accedir a totes i cadascuna d’estes ajudes . I tant de bo tingué-
rem eixe finançament per al qual estem lluitant totes i tots 
que realment es donarà moltes més possibilitats per a poder, 
en les competències que són execució, pogueren anar millor .

Moltes gràcies .

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies .

Gràcies, conseller .

Passem a la següent pregunta, que és la 1 .674, que formula la 
diputada Mercedes Ventura també al conseller d’economia .

Senyora Ventura, si vol polsar, per favor .

La senyora Ventura Campos:

Moltes gràcies .

Señor conseller, ¿me gustaría conocer qué opinión le merece 
que la Generalitat de Cataluña quiera imponer el catalán a 
los clicks de Playmobil y los Lego?

Lo que le acabo de preguntar puede resultar, sinceramente, 
un poco ridículo, ¿verdad?, querer imponer a unos muñequi-
tos de Playmobil y Lego que hablen y, encima, que hablen en 
catalán . Pues, sí, es un poco esperpéntico, ridículo y, sobre 
todo, vergonzoso . (Veus) Pues, me pareció curioso cuando leí 
el titular, pero, claro,…

La senyora vicepresidenta primera:

Per favor, silenci .

La senyora Ventura Campos:

…hay que entrar dentro de la noticia .

Como le decía, igual de esperpéntico, ridículo y vergonzoso 
que venga la Generalitat de Cataluña a atacar a las empre-
sas valencianas, en este caso a Playmobil, una empresa que 
tiene sede en Onil, en Alicante, y quieran denunciar a nues-
tras empresas con multas de hasta cien mil euros por no 
etiquetar sus cajas en catalán . De hecho, la Agencia Catalana 
del Consumo ha expedientado a esta empresa, como bien he 
dicho, por etiquetar en castellano, a partir de una denuncia 
en la Plataforma per la Llengua, que dice que la empresa se 
niega a cumplir con la ley de consumo .

Yo aquí me pregunto sobre cómo va usted a proteger o a 
preservar los derechos de las empresas valencianas . Y me 
pregunto: ¿quién gobierna, el gobierno catalán o gobierna 
ustedes? (Veus) Se lo digo porque ni usted ni su Consell han 
salido a defender esta empresa y pararle los pies al gobierno 
catalán, que se extralimita en competencias y, sobre todo, en 
fronteras .

Igual es que, con esta idea de los països catalans piensan que 
la Comunidad Valenciana pertenece a este país, país que 
pretende gobernar .

Todo ello, señor conseller, le pregunto: ¿cuál es la postura del 
Consell sobre las actuaciones de la Generalitat de Cataluña 
en su pretensión de querer imponer y aplicar sus leyes de 
etiquetado en esta comunidad y abriendo expedientes a 
empresas de la Comunidad Valenciana? ¿Actúan ustedes 
como embajada de Cataluña? (Veus i aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Conseller, quan vullga .
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El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Bé, gràcies .

Gràcies, senyora presidenta . (Veus)

Senyora diputada, no vaig a contestar-li com el meu company, 
el senador Mulet, però ho podria fer, eh?, ho podria fer . (Veus)

Senyora Ventura, senyora Ventura, (veus) li puc assegurar . . . Si 
volen que els conteste . . . (Veus) Li puc assegurar . . .

La senyora vicepresidenta primera:

Per favor, anem a deixar que conteste el conseller, perquè la 
que preguntava era la seua companya .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

 . . .li puc assegurar que el Consell sempre treballa d’acord amb 
el principi de legalitat, el respecte i la lleialtat institucional .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies .

Senyora Ventura .

La senyora Ventura Campos:

Señor (inintel·ligible)  . . . su silencio ante este hecho habla por 
sí solo . Eso de que ustedes velarán… ¿Por qué velarán, si no 
se han manifestado? El gobierno catalán manda sobre este 
Consell y articula el brazo de Compromís, que se pone tan 
nervioso .

Porque ese ataque a la empresa de Playmobil ha sido silen-
ciado por este Consell, cuando la jurisprudencia del Tribunal 
Constitucional y la Comisión Europea declaran que los 
productos se etiquetarán también en catalán cuando sean 
productos exclusivos de esta zona . E indicarle que, como 
existen partidas que van a todo el país, pues, sinceramente, 
les da, tanto la Comisión Europea como la sentencia que le he 
dicho del Tribunal Constitucional, dicen que pueden etique-
tar…, y solo estará etiquetado en castellano, pero también 
apuestan a que puede ser opcional que se etiqueten en 
catalán .

Señor Climent, aunque Playmobil sea una empresa alemana, 
pero, como bien le he dicho, con sede en Onil, debe de prote-
gerla, al igual que se protegen otras empresa, por ejem-
plo americanas, como es la Ford, con sede en Almussafes, 
siendo ambas empresas vitales para el sustento de muchos 

valencianos y valencianas y no puede permitir que otras 
comunidades vengan aquí atacándolas .

Como dijo hace poco su president, el presidente Ximo Puig, 
con Ford ninguna broma . Pero, ¿qué pasa con el resto de las 
empresas que tienen una planta de fabricación en esta comu-
nidad? Entonces, ¿sí que se puede permitir este dogmatismo 
del gobierno catalán en nuestro territorio?

Señor conseller, es inadmisible que no haya existido, por 
parte del Consell ni por su conselleria, ninguna manifestación 
acerca de este ataque . No ha habido ninguna manifestación . 
Todo ello, este silencio, esto que dicen ustedes que vienen a 
defender, pero es un silencio, nos lleva a pensar y, además, 
me atrevería a decir, a confirmar que ustedes actúan como 
embajada de Cataluña . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señora Ventura .

Conseller, quan vullga .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Moltes gràcies . (Remors)

Mire, senyora Ventura, (veus) la economia ens va bé . Més de 
trenta mil milions d’euros en exportacions . I, per tant, posem 
en valor tot el teixit productiu d’este territori, perquè està 
fent les coses molt bé .

Mire, i vaig a contestar-li directament a la pregunta, amb el 
màxim rigor . Mire, vosté es refereix a les actuacions que deri-
ven de l’aplicació de la Llei 22/2010, del Codi de consum de 
Catalunya, que indica que certs productes, entre els quals les 
joguines, han de tenir les dades obligatòries de l’etiquetatge i 
les instruccions en català .

A més, vosté crec que té l’obligació de saber que aquesta llei 
ha estat objecte de recursos davant el constitucional i que el 
Tribunal Constitucional s’ha pronunciat a favor de la cons-
titucionalitat de la llei . Per exemple, en la recent sentèn-
cia 7/2018, que interpreta la normativa catalana i diu de 
forma clara que no atempta contra la llibertat d’empresa ni 
és discriminatòria en relació a la lliure circulació de béns i 
persones . Sentència que se suma a altres hagudes amb ante-
rioritat, com les sentències 147/1996 i 88/2017, que venien 
a reconéixer que aquell que té competències podia fer obli-
gatori l’idioma autonòmic en l’etiquetatge en les mateixes 
condicions que el govern espanyol ho feia per al castellà . 
(Veus)

A més, la sentència 88/2017 aclareix la competència de 
l’autonomia per a adoptar una regulació que estableix que 
determinats documents i informacions sobre béns o serveis 
comercialitzats en Catalunya estiguen en l’idioma propi .

Per tant, en el marc de l’economia de lliure mercat, qual-
sevol empresa es pot radicar en el territori que li siga més 
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beneficiós i vendre allà on vulga, d’acord sempre amb les 
normes vigents en el territori .

En aquest cas, cal tenir en compte que, més enllà d’Alemanya, 
Playmobil produeix a Malta, però també a la República Txeca 
i Onil, però ven els seus productes a tot l’estat i a tota la Unió 
Europea, així com a tercers països .

A més, també ha de saber que l’obligació de complir amb la 
legislació de protecció a les persones consumidores es deter-
mina segons el seu domicili i no el domicili de l’empresa 
productora . Segurament, i li pose un exemple, a vosté li agrada 
que els productes fabricats, per exemple, a Xina complis-
quen tots els requisits d’etiquetatge establerts a la Comunitat 
Valenciana o, almenys, això espere, almenys això espere .

Igualment, l’empresa Playmobil té tot el dret a discutir 
l’aplicació de la norma davant l’administració catalana, primer, i 
davant els tribunals de justícia, si això ho creuen, després .

Per tant, enfront de la intolerància i el fang de la crispació, 
claredat, rigor i respecte a les actuacions d’una altra comuni-
tat autònoma en el seu àmbit competencial, a l’ordenament 
jurídic vigent i a les sentències del Tribunal Constitucional 
com a suprem òrgan interpretador .

Gràcies i espere que s’entenga . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, conseller .

Passem a la pregunta que formula la diputada Beatriz Gascó, 
la número 1 .727, a la consellera d’habitatge .

Senyora Gascó .

La senyora Gascó Enríquez:

Buenas tardes .

Gracias, presidenta .

Buenas tardes, consellera .

Mire, para que todo el mundo pueda ponerse en situación, 
voy a hacer un breve resumen de lo que ha pasado en el norte 
de nuestra provincia respecto a la frecuencia de los trenes .

En el año 2004 –no se asusten, lo voy a hacer rápido–, exis-
tían tres frecuencias de trenes por día en la provincia de 
Castellón .

En el año 2005, el ministro Jordi Sevilla que, además, da 
la casualidad que, en ese momento, se presentaba por 
Castellón a las generales, anunció un incremento de un tren 
más; es decir, se pasaba a cuatro frecuencias diarias . Se hicie-
ron muchísimas fotos, se puso en marcha, pero, seis meses 
después, sin que nadie supiera por qué, lo quitaron . Así que 
estuvimos con tres frecuencias durante todo el gobierno del 
señor José Luis Rodríguez Zapatero .

En el año 2012, ya con el Partido Popular, pasamos de tres 
frecuencias a cuatro frecuencias, lo que suponía un incre-
mento del 33% .

Y en noviembre de 2017, con Iñigo de la Serna, que anun-
ció que en 2018 se triplicarían los trenes; es decir, se pasaría 
de cuatro a doce . El Consejo de Ministros aprobó las nuevas 
obligaciones del servicio público y en mayo de 2018, en el 
presupuesto general del estado, evidentemente, se ponen los 
más de siete millones y medio de euros para incrementar las 
frecuencias y que pueda ser una realidad ese incremento de 
cuatro a doce frecuencias .

Lo curioso de este asunto, señora consellera, es que ustedes 
votaron en contra . Pero, pese a su voto en contra, la inicia-
tiva sale adelante y, a finales de 2018, se ponen en funcio-
namiento las doce frecuencias de trenes regionales en el 
norte de la provincia de Castellón .

Mire, ustedes se habían negado, de forma reiterada, a que el 
gobierno asumiera esta medida para incrementar los rodalías en 
el norte de la provincia . Pero el día que se anunció esta propuesta, 
que se puso en marcha, se hicieron fotos hasta decir basta . Pero 
no se quedaron en las fotos, decidieron hacer una campaña de 
promoción para vender, como un logro del PSOE, algo que sola-
mente había defendido y presupuestado el Partido Popular .

Y por eso le pregunto, consellera, ¿qué opinión le merece al 
Consell la campaña informativa y publicitaria de las frecuen-
cias ferroviarias en el norte de la provincia de Castellón? 
(Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señora Gascó .

Consellera, quan vullga .

La senyora consellera d’Habitatge, Obres Públiques i 
Vertebració del Territori:

Gràcies, senyora presidenta .

Mire, jo, senyoria, jo sé que és dur i és complex d’assumir i de 
pair per a vostés que haja hagut d’arribar un govern socialista 
al Govern d’Espanya i un ministre socialista i, a més, valen-
cià perquè este servei de rodalies al nord de la província de 
Castelló siga una realitat .

Per tant, jo sé que vostés, doncs, la OSP y cuándo se declaró . . . 
Mire, vostés, sí, en el Consell de Ministres de desembre de 
2018 van declarar l’obligació de servei públic, però amb una 
declaració d’obligació de servei públic i avant no se posa 
en marxa el servei de rodalies al nord. Vostés ni van firmar 
el conveni amb Renfe, ni van signar l’acord amb economia . 
Per tant, vostés van deixar ahí, com tantes coses, (veus) una 
declaració sense haver fet els deures i el full de ruta perquè el 
servei de rodalies se pose en marxa .

Per tant, jo crec que vosté deurà reconéixer i valorar positi-
vament que este servei l’haja posat en funcionament i haja 


